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 المستخلص 
اا وام الرنم اللرتي المرة   سعععنة   يعد المذهب الحنفي أقدم المذاهب الفقهية وأوسععععهن اارًعععنإن

( رن الفقهعن  المرعريلين قعد  بي امةعناعة  عنليعة  ي المعذهعبا وقعد  ني  هعذا ال حع  ارحقي   ه1081)

 (.ه1004 نشيره )لةائح الأاةاإ(  ت  )رنح الغفنإشلح تنةيل الأاصنإ( لترملتنشي المرة   سنة )

 ي  قسعععمذ هذا ال ح  ال  قسعععمينهالأوس هة قسععع، الدإاسعععةا و لأعتذ الفصععع  الأوس رنه  

عًلح(اوالثناي لترعليف   ف انلمؤلفيْن  ي ر حثينهالأوس لترعليف الترعلي )الرملتنشعي رؤلف المرن وال

)اللرتي رؤلف الحنشععية( وااره ذ  يه المنها الرنإي ي رن ي س تةقي     رني ا المؤلفيْن رن   ا

نن  العتمن   ي   الاسعع،ا والنسععبا والمةلدا والًععيةتا والر ريذاوالقنإ العتميةا وتنإيا الة ن  وق

  تيهمن.

ق، الفصعععع  الثعناي لترعليف اعنلةرعب الث قعةا  يع   عنم الم حع  الأوس لترعليف اعنلمرن )تنةيل  

اا ق، الثنل  لترعليف انلحنشععية   الأاصععنإ(ا ق، الثناي لترعليف انلًععلح )رنح الغفنإ( تعليفن ر رصععلن

اإق نت صعحة  نةام الةرن    )لةائح الأاةاإ(  ي  ااره ذ المنها الةصعفي الاسعرقلائي الاسعرن ن ي

واسعععع ره لمؤلفها وال ن    ت  ترليف الةرن ا وتر ه رنها الرنم اللرتي  ي ال ل  المحق  ره اينم  

 رصندإها وأهمية هذا الةرن ا ورصطتحنتها ووصف اسا الم طة ةا وصةإ رن امنذلأهن.

ا  أرن القسععع، الثناي وهة قسععع، الرحقي ا ا رةث  ت  ق قة  ًعععل  رنانا ااردا  ا انلطهنإ  واارهن ن

اعنلةقفا ات ععذ  يعه رنه يعة الرحقي  المعلو عةا رعرمعد   ي ذلعلا  ت  ق ط اسععععا يطيعة رن اسععععا  

 الم طة ة.

هذا وقد يتصععذ ال  أهمية هذه الحنشععيةا واق نت اسعع رهن ال  رؤلفهن الرنم اللرتيا وتمره هذا 

س رنه ه العتمي الفليد   ي هذه الرنم اًع صعية العنل، الفقيه المفري والري رهلت اةحعةح رن ي 

الحنشعععيةا احعععن ة ال  ا رمنده  ت  رصعععندإ  تمية ررنة ة رناين الفقها والأصعععةسا والرفسعععيلا  

 والحدي ا والتغةا وغيلهناوأيضن رن  ي س الرعليف امؤلفنته الأيلث.

قعن لأعديعد  و معن تمعذ الشععععنإ  ال  رةعناعة الرعنم اللرتي  ي الفقعه الحنفي  عإم هعذا ال حع  يفرح   عن

لت عن ثين ارحقي   رعب هعذا الرعنم العبي،ا وايلالأهعن لتنةإ ليسععععرفيعد رنهعن  ت عة العت،ا وغيله، رن  

 المهرمين ارحقي  الرلاط الس ري الفقهي.
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Abstract 

The Hanafi School of jurisprudence is the oldest and most widespread school of jurisprudence. Imam 

Alramli, who died in the year 1081 Hijri, was one of the late jurists who had an elite position in the 

jurisprudence. This research was concerned with the investigation of his side notes (Laweyh Alanwar On 

Menah Algaffar explanation of Tanweer Alabsar  ALABSAR  ) by Altomortashi, who died in the year 1004 

Hijri 

 

This research is organized into two sections: where the chapter part of the section is introducing the 

two authors put forth in two researches: the first introducing (Altomortashi, the author of the book main 

text and the explanation), the second introducing (Alramly the Author of side note ), and I follow the 

historical method through documenting everything that pertains to the authors in terms of name, lineage, 

birth, scholars, students, their scientific product, date of death and the praise of scholars on them . 

 

Then the second chapter was for the introduction of the three books, where the first topic was to define 

the main book’s text (Tanweer Alabsar ), then the second to define the explanation (Menah Al Gaffar) a 

brief definition, and then the third to define the side note (Lawaeyh Alnwar), where I followed the inductive 

descriptive approach by proving the correctness of the book's title and attribution to its author,  and the 

motivation of writing the book, where I follow the approach of Imam Alramli in the investigated part with 

an explanation of its sources, the importance of this book, its terminology, a description of the manuscript 

copies, and some of its copies. 

 

The second section, which is the investigation section, contains thirteen books, starting with the purity 

and ending with the endowment, in which it followed the well-known methodology of investigation, based 

on three copies of written manuscript. 

 

I showed that this side note is very importance, and proved its attribution to its author, Imam Alramli. 

Also I showed that this imam enjoyed the personality of the world jurist scholar, which was clearly 

demonstrated through his unique scientific approach in his side note, in addition to his reliance on various 

scientific sources between jurisprudence, fundamentals, Quran interpretation and Hadith, Arabic language, 

and others, in addition to introducing his other books. 

 

As the position of Imam Alramli in Hanafi jurisprudence was indicated, this research opens new 

horizons for researchers by investigating the books of this great scholar and bringing them to light for the 

benefit of students and others interested in investigating the Islamic jurisprudence heritage. 

 

 

 


